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نبذة عن الهيئة:
تأسســت هيئــة الوقايــة والســامة فــي إمــارة الشــارقة فــي عــام 2014 بنــاءً علــى المرســوم 
الأميــري رقــم 55 لســنة 2014 الــذي أصــدره صاحــب الســمو الشــيخ الدكتــور ســلطان 
بــن محمــد القاســمي عضــو المجلــس الأعلــى حاكــم الشــارقة، وفــي عــام 2015 صــدر 
القانــون رقــم )8( لســنة 2015 بشــأن تنظيــم أهــداف وصلاحيــات واختصاصــات الهيئــة، 
و التــي تختــص بهــا هيئــة الوقايــة والســامة وصلاحياتهــا فقــد تضمنــت اقتــراح الضوابــط 
ــا قــد تتعــرض  ــة مخاطــر له ــة العامــة مــن الحــوادث وأي والشــروط العامــة اللازمــة للوقاي
لهــا المنشــآت أو العاملــون بهــا، بالإضافــة إلــى اقتــراح ضوابــط وشــروط التفتيــش علــى 
المنشــآت وتحديثهــا دوريــاً، كمــا تختــص الهيئــة بإعــداد الكفــاءات الفنيــة والبشــرية اللازمــة 
بالتعــاون والتنســيق مــع الجهــات المعنيــة مــن أجل تشــغيل وإدارة أنظمــة الوقاية ومواجهة 
المخاطــر، ومــن بيــن اختصاصــات الهيئــة مســاعدة الجهــات الحكوميــة فــي اتخــاذ الإجــراءات 
والتدابيــر الفوريــة اللازمــة لمنــع أو إزالــة أيــة مخالفــات لشــروط الوقايــة مــن الحــوادث 
والمخاطــر، والتنســيق مــع الجهــات المختصــة عنــد وقــوع حــوادث قــد تعــرض الســامة 
العامــة للخطــر، والاشــتراك مــع تلــك الجهــات فــي الحــد مــن الآثــار الســلبية أو الضــارة التــي 
قــد تنجــم عــن الحــوادث وفــق الضوابــط المعتمــدة، ولهــا أن تســتعين بالضوابط والشــروط 
العامــة للوقايــة والســامة المعتمــدة فــي الدولــة. وتُعنــى الهيئــة بوضــع واعتمــاد برامــج 
تدريبيــة خاصــة بشــأن الوقايــة والســامة لرفــع قــدرات المعنييــن بهــا، وإعــداد وتطويــر 

وتنفيــذ برامــج التوعيــة المتعلقــة بالوقايــة والســامة والصحــة المهنيــة.

الرؤية:
•  الوصول إلى مجتمع آمن خال من الأخطار.

الرسالة:
 •  تعزيــز إمكانيــات إمــارة الشــارقة البشــرية والفنيــة وتطبيــق أرقــى معاييــر الســامة 

    والوقاية المعتمدة عالمياً لضمان حماية المجتمع وسلامة الأرواح والممتلكات.
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القيم:
•  السعادة والطاقة الإيجابية.

•  الابداع والابتكار.
•  الجودة.

•  المبادرة.
•  القيادة والعمل الجماعي.

أهداف الهيئة:
 •  التعــاون والتنســيق مــع الجهــات الحكوميــة والخاصــة التــي تُعنــى بالوقايــة والتفتيــش 

    والسلامة من أجل حماية المجتمع وضمان سلامته.
 •  المســاهمة فــي الوقايــة مــن الحــوادث وحمايــة الأرواح والممتلــكات تحقيقــاً للســامة 

    العامة.
 •  تنميــة الوعــي بيــن أفــراد المجتمــع بســبل الوقايــة وأهميتهــا وأثرهــا علــى الســامة 

    العامة.
•  تطبيق أرقى معايير السلامة والأمان والجودة المعتمدة عالمياً.

الأهداف الاستراتيجية: 
•  الحفاظ على سلامة العنصر البشري واستدامة الأصول في إمارة الشارقة.

•  خلق مجتمع يعمل بثقافة الصحة والسلامة المهنية بإيجابية.
•  تبني أفضل معايير وقوانين السلامة والصحة المهنية.

•  تعزيز ثقافة العمل الإبداعي والابتكار المؤسسي.
•  العمل على بناء الكفاءات.

•  توظيف التقنيات الحديثة والخدمات الالكترونية بشكل فعال.
•  تكامل وترابط العمليات في الهيئة وتوثيقها واستمرارية تحسينها.

•  تعزيز الشراكات الاقتصادية والاستثمارية في الإمارة.
•  توفير خدمات لزيادة سلامة المجتمع والمتعاملين.

•  تعزيز الشراكات مع الجهات الحكومية والخاصة.
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قسم الإحصاء قسم الجودةقسم المشاريع و الابتكارقسم التخطيط الاستراتيجي

رئيس الهيئة

المكتب التنفيذي

إدارة التميز المؤسسي

إدارة المعايير والمطابقةإدارة الإتصال الحكومي إدارة الخدمات المساندة

قسم العلاقات العامة

قسم خدمة العملاء

قسم الإعلام والتوجيه

قسم تقنية المعلومات

قسم الموارد البشرية

قسم المالية

قسم الخدمات العامة

قسم المعايير

قسم المشاريع

قسم التدقيق و التفتيش

مدير الهيئة

قسم التقارير

قسم معاهد التدريب والأفراد

 قسم الدعم الفني

الهيكل التنظيمي



4

مهام إدارات هيئة الوقاية والسلامة

المكتب التنفيذي:
•  تقديم الدعم الإداري اللازم لرئيس الهيئة. 

•  متابعة تنفيذ التعليمات والقرارات الصادرة عن رئيس الهيئة.  
•  متابعة تنفيذ توجيهات رئيس الهيئة للإدارات الأخرى للقيام بالأعمال المسندة لهم. 

ــة، بالتنســيق مــع الإدارات  ــة الخاصــة بنشــاط الهيئ  •  دراســة ومتابعــة المســائل القانوني
    المعنية.

•  إدارة أعمال الأرشيف العام الخاص بالهيئة. 

إدارة التميز المؤسسي:
•  صياغة وتطوير استراتيجية الهيئة وتقييم مؤشرات الأداء.

•  تحقيق رضا أكبر بالمتعاملين من خلال تطبيق نظام الجودة.
لتلبيــة ومواكبــة  والخاصــة  الحكوميــة  والقطاعــات  الشــركات  مــع  الشــراكات   •  تعزيــز 

    متطلبات التطور الصناعي والرقمي في الدولة.
ــة علــى  ــل الهيئ ــزة للمتعامليــن وتأهي ــز الحكومــي والخدمــة المتمي ــز ثقافــة التمي  •  وتعزي

    المشاركة في الجوائز.
•  تنفيذ والإشراف على تطبيق مشاريع الهيئة بطرق مبتكرة.

 •  إعــداد الإحصائيــات مــن خــال جمــع البيانــات وتصنيفهــا وتحليلهــا وإرســالها لمتخــذي 
    القرار.

إدارة الاتصال الحكومي:
•  إعداد وتنظيم الفعاليات والمؤتمرات التي تخدم أهداف الهيئة الاستراتيجية.

•  اصدار المطبوعات والأدلة الإجرائية المتخصصة باشتراطات الوقاية والسلامة
•  انشاء الوسائل الإعلامية الرقمية وتطويرها.

•  عقد الشراكات والتنسيق مع المؤسسات ذات الاختصاص بهدف التعاون المشترك.
ــة  ــة والمشــاركة فــي المؤتمــرات ذات العلاقــة بمجــال الوقاي  •  عقــد النــدوات التخصصي

    والسلامة.
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إدارة الخدمات المساندة:
•  تخطيط الموارد البشرية للهيئة وتنميتها وتدريبها.

 •  إدارة مــوارد الهيئــة الماليــة، واعــداد الموازنــة الســنوية الخاصــة بهــا بمــا يتــاءم مــع 
    الخطط 

   والاهداف الاستراتيجية للهيئة والتأكد من صحة الصرف الامثل للموارد المالية.
ــي  ــة وفقــاً للنظــام المال ــام بكافــة إجــراءات العقــود والمشــتريات المتعلقــة بالهيئ  •  القي

    الموحد.
•  تأمين وسائل الإمداد الضرورية لتأدية مهام العمل.

•  إدارة وتطوير البنية التحتية لشبكة الهيئة، وتقديم الدعم الفني اللازم للموظفين.
•  إدارة وتشغيل أنظمة الخوادم، أجهزة التخزين، والشبكة المحلية. 

إدارة المعايير والمطابقة:
•  مراقبة الامتثال لمتطلبات نظام الشارقة للسلامة والصحة المهنية.

 •  تقديــم المعلومــات للكيانــات حــول آليــة الامتثــال لمتطلبــات نظــام الشــارقة للســامة 
    والصحة المهنية

•  جمع بيانات الحوادث وتحليلها واقتراح المعالجات الجذرية لضمان عدم تكرارها.
•  الاشراف على مشروع نظام الإنذار المبكر 24/7  أمان.

ــة الخاصــة بالســامة  ــر الوثائــق الفنيــة والارشــادات والأدلــة والمنشــورات الدوري  •  تطوي
    والصحة المهنية.

•  إعداد البرامج التدريبة المتخصصة بالوقاية والسلامة لكافة فئات المجتمع.
•  الإشراف على تقييم المعاهد الخاصة بالإمارة. 

خدمات الهيئة:
•  تركيب جهاز أمان الذكي للإنذار المبكر. 

•  منح التصريح لمزاولة نشاط التدريب الوقائي للمعاهد الخاصة. 
•  اعتماد المدربين للمعاهد الخاصة والمواد. 

•  الإبلاغ عن حاله غير آمنة في مقر السكن أو العمل. 



About the Prevention and 
Safety Authority
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About the Authority:
Pursuant to Law No. (55) of 2014, a government entity establishment named 
the “Sharjah Prevention and Safety Authority  (SPSA)” is established in 2014 
by His Highness Sheikh Dr. Sultan bin Mohammed Al Qasimi, Member of 
the Supreme Council and Ruler of Sharjah. Followed in 2015, Law No. (8) 
of 2015 was issued concerning the objectives and goals of the authority, 
proposing the general mandatory controls and conditions necessary for the 
prevention of accidents and any risks to which the amenities or their employ-
ees may be exposed, in addition to proposing the regulations and conditions 
of the building’s inspection and periodically updating them. The SPSA is also 
specialized in preparing the necessary technical and human competencies 
in cooperation and coordination with stakeholders to operate and manage 
prevention and response systems risks. Among the SPSAs’ specialties is 
assisting government sectors, in taking immediate action to prevent or elim-
inate any irregularities for the condition of preventive accidents and risks. In 
addition, coordinating with those government sectors in the event of acci-
dents that may expose public risk, and participate with them in reducing the 
negative or harmful effects that may result from accidents in accordance with 
the regulations adopted and approved in the UAE. SPSA is also responsible 
for the development and accrediting specified training programs on preven-
tion and safety to raise the capacity of amenities and people concerned, 
besides the preparation, development and implementation of awareness 
programs on prevention, safety and occupational health.
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Our Vision:
•  Zero Harm Environment.

Our Mission:
• Enhance the quality of life in the emirate by applying the highest  
   internationally recognized standards of prevention and safety to ensure  
    the protection and safety of individuals and properties.

Our Values:
•  Happiness and Positive Energy.
•  Creativity and Innovation.
•  Quality.
•  Initiative.
•  Leadership and teamwork.

Our Goals:
• Cooperation and coordination with government and private sectors 
   concerned with prevention, inspection and safety in order to protect so-
    ciety and ensure its safety.
•  Contribute to the prevention of accidents and the protection of life and  
    property for public safety.
•  Develop awareness among the members of society about the methods 
    of prevention, its importance and impact on public safety.
• Implementation of the highest standards of safety, security and quality 
   approved internationally.
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Strategic objectives:
• Maintaining the integrity of the human element and the sustainability of  
   sharjah’s assets.
• Forming a society that works positively with occupational health and  
   safety culture.
•  Adopt the best occupational safety and health standards and regulations.
•  Promoting a culture of creative work and institutional innovation.
•  Work to build competencies.
•  Employing modern technologies and online services effectively.
• Integrating and coherence of operations in the Authority, documentation  
    and permanence of improvement.
•  Strengthening economic and investment partnerships in the emirate.
•  Providing services to increase the safety of the community and customers.
•  Strengthening partnerships with government and private sectors.
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Organizational Chart

Statistics Section Strategic Planning 
Section

Enterprise and 
Innovation Section

Quality Section

Chairman Office

Executive Office

Organizational Excellence 
Department

Government Communication 
Department

Standards and Conformity 
Department Support Service Department

Public Relation Section

Customer Service Section

Media and Guidance Section

Information Technology Section

Human Resources Section

Financial Section

General Services Section

Standards Section

Projects Section

Auditing and Inspection Section

Director Office

Reports Section

Training Institutes and 
Individuals Section

Technical Support Section
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The Roles of SPSA Departments

Executive Office:
• Providing the required administrative support to the Chairman of the 
    Authority.
•  Following up the application and implementation of the instructions and 
    resolutions issued by the Chairman of the Authority.
• Following up the application and implementation of the directions 
   instructed by the Chairman of the Authority to the other departments, 
    to undertake the tasks assigned to them.
• Considering and following up the legal issues related to the Authority 
    activities, in coordination with the concerned departments.
•  Managing the work of the public archives of the Authority.
 
Institutional Excellence Department:
•  Formulating and developing the Authority’s strategy, and overseeing the 
    quality competencies and evaluating performance indicators.
•  Achieving greater customer satisfaction through the application of quality 
    system.
•  Strengthening partnerships with companies and government and private 
   sectors to meet and cope with the requirements of industrial and digital  
    development in the country.
• Supporting the organizational units in the authority and working to 
  facilitate and improve work procedures and increase their efficiency.
•  Overseeing the quality systems, engineering processes and the require-
  ments for developing institutional performance, promoting a culture of 
  government excellence and distinguished services for customers, and 
    qualifying the authority for international recognitions.
• Implementing and supervising the implementation of the authority’s 
    projects in innovative ways.
•  Preparing statistics by collecting, classifying, analysing and sending data 
    to decision-makers.
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Government Communication Department:
•  Initiating and organizing events and conferences that serve the strategic 
    objectives of the authority.
• Issuing publications and procedural manuals specialized in prevention  
    and safety requirements.
•  Create and develop digital media.
•  Establishing partnerships and coordinating with the relevant institutions 
    for the purpose of joint ventures.
•   Conducting  specialized seminars and participating in conferences related 
    to the field of prevention and safety.

Support Services Department:
•  Providing the planning, development and training the human resources 
    of the Authority within the framework of the policies, laws as well as the 
    government strategic plans for the human resources.
•  Managing the financial resources of the Authority and preparing its annual 
  budget in consistent with the strategic plans and objectives of the  
  Authority, as well as ensuring the validity and accuracy of the ideal  
    expenditure of  the financial resources.
•  Undertaking all procedures of the contract and procurement concerned  
    with the Authority pursuant to the standard financial system.
•  Providing all the requirements for undertaking the work tasks.
• Managing the maintenance and housework for all the facilities of the 
   Authority building, and the means of transportation thereof, as well as 
     procuring all the requirements of the Authority of works and service tasks.
•  Managing and developing the infrastructure of the Authority network, as 
    well as providing the required technical support for the staff.
•  Managing and operating the server systems, storage devices, as well the 
    Local Area Network (LAN).
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Standards and Conformity Department:
•  Monitor compliance with the requirements of the Sharjah Occupational
    Safety and Health System.
•    Providing  information to entities about the compliance mechanism with the  
     requirements of the Sharjah Occupational Safety and Health System.
• Collecting accident data, analysing, and suggesting an appropriate
    solution to avoid occurrence in the future.
•  Supervising the early warning system project 24/7 AMAN.
•   Developing technical documents, guidelines, manuals and periodic  publi-
    cations on occupational safety and health.
•  Preparing specialized training programs of prevention and safety for all  
    segments of society.
•  Supervising the evaluation of the emirate’s preventive training institutes.

The Authority’s Services:
•   Installing a smart safety device for early warning (AMAN).
•     Granting a permit to practice preventive training activity for private institutes.
•   Certification of trainers for private institutes and materials.
•  Report an insecure situation at the residence or workplace thru SPSA’s 
     website. 
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